
اخبار كشور

جولان آشوب طلبان در تئاتر
چند تن از فعالان و بازداشــت شدگان فتنه 88 که نشان داده بودند هیچ 
ارزشی برای قانون قائل نیستند و روی به آشوب و خشونت های خیابانی آورده 
بودند، در نشستی که توسط اداره کل هنرهای نمایشی وزارت ارشاد برگزار شد 

حضور یافته و دیدگاه های سیاسی خاصی را مطرح کردند. 
تئاتر همچنان با حواشی و کژتابی های نگران کننده پیش می رود. این اوضاع 
وقتی نگران کننده به نظر می رسد که نقش مدیریت دولتی تئاتر در بسیاری از 
چالش ها پررنگ است. به طور مثال اخیرا چند نمایش در تالارهای دولتی روی 
صحنه رفتند که صدور مجوز برای آنها سؤال برانگیز است. مثل نمایش »چشم 
به راه میرغضب« که در تالار دولتی ســنگلج روی صحنه رفت که ضمن طعنه 
به حاکمیت، به باورهای آخرالزمانی شــیعه و انتظار نیز کنایه میزد. همچنین 
نمایشــی با عنوان »هوس و هفت دقیقه« که آن هــم در تالاری زیرمجموعه 
اداره کل هنرهای نمایشــی اجرا شد و ماجراهایی وقیحانه را روی صحنه برد. 
نمایش »استاد پینه دوز« را هم به این آثار باید اضافه کرد تا فهمید اخلال در 
اداره تئاتر جدی اســت. اما در مجموعه نشست هایی که تحت عنوان »سمینار 
مطالعات اجرا« روزهای پنجم تا هفتم مرداد در تالار مشاهیر تئاتر شهر برگزار 
شد، با حمایت اداره کل هنرهای نمایشی، دو تن از فعالان و بازداشت شدگان 
فتنــه 88 دیدگاه های آلوده خود را مطرح کردند. یکی از آنها رســماً با به کار 
گیری عنوان »جنبش« به یادبود فتنه 88 پرداخت و در بخشــی از نشســت 
گفت: »در ایران هم عملًاً با ســوژه ها و تجربه های سیاســی در اشکال مختلف 
مواجه هســتیم. از جنبش 88 تا اعتراضــات دی ماه 96، و تا کثیر پراکنده ای 
از تجمعاتی که دســت کم از سال 92 به این سمت در حوزه های مختلف و در 
گســتره ای از میدان های مختلف سیاسی از معلمان، دانشجویان، مالباختگان، 
محیط زیســتی ها و کارگران تا دختران خیابان انقلاب؛ همه اینها به زعم من 
گویای برآمد یک سوژه سیاسی جدید است که من می خواهم با اتکای به مفهوم 

سیاست پرفورماتیو و اجراگری سیاسی به این تجارب فکر کنم.«
یکــی دیگر از فعالان فتنه نیز از فرصتــی که مدیریت اداره کل هنرهای 
نمایشــی برای وی فراهم کرد، برای حمله به حجاب اســلامی  استفاده کرد. 
همچنین شخصی دیگر در این نشست، همسو با سند 2030 سفارش کرد که 
از نظرات جامعه شناس یهودی، والتر بنیامین برای آموزش جنسی به کودکان 
استفاده شــود. دیگر به اصطلاح کارشناس این نشست نیز به صحبت درباره 
رقص مــدرن پرداخت. اما نکته مهم، حمایت صریح شــهرام کرمی، مدیرکل 

هنرهای نمایشی وزارت ارشاد از این نشست ها بود.
حمایت تبهکاران سینمایی از یکدیگر

چنــد تن از اعضای خانه ســینما در اقدامی کاملًا سیاســی و به دور از 
فعالیت های صنفی دیروز با بدرقه یکی از فیلم ســازان قانون شکن که چندی 

پیش مجرم شناخته شد به حمایت از وی پرداختند.
به گزارش خبرنگار کیهان، مشایعت کنندگان محمد رسول اف فیلمسازی 
که به دلیل سیاه نمایی علیه ایران مجرم شناخته شد، توضیح نداده اند به چه 

دلیل از مجرم دفاع می کنند و چرا در برابر قانون به صراحت ایستاده اند.
بدرقه کنندگان این فیلمســاز نیز اکثــراً از افرادی بودند که پیش تر خود 
نیز با اقدامات خلاف قانون پرونده های مشــابهی داشتند. با این حساب به نظر 
می رســد خانه سینما به جای رســیدگی به وظایف قانونی خود درباره صنوف 
مختلف ســینمایی به محفلی برای حمایت قبیله ای تبهکاران ســینمایی از 
یکدیگر بدل شــده است. افرادی که خود را فراتر از قانون می دانند و خواستار 

مصونیت قضایی برای خود هستند!
آخرین فیلم رسول اف آن قدر کثیف و چرک بود که حتی جریان غربگرای 
همســو با او نیز زبان به اعتراض گشودند و روزنامه شرق در مطلبی با عنوان 
»تلخ همچون کن« نوشت: رسول اف انگار دل پرُی داشته، چون ساخت چنین 
فیلم تلخی که در آن همه بد و شــرور هستند دلیل دیگری نمی تواند داشته 
باشد. کاش آنها که این قدر ناراحتند و کینه به دل دارند ]از ایران[ بروند و هم 

خیال خودشان را راحت کنند و هم خیال ما را.
یک اعتراف:

رسانه های مجازی؛ تیر خلاص 
برای کودن شدن انسان

یکی از رســانه های خارجی بر اســاس تحقیقات به عمل آمده توســط 
کارشناســان و محققین طی گزارشی نوشت که رســانه های مجازی باعث از 

دست رفتن حافظه و کودن شدن انسان می شود.
این رسانه خارجی طی گزارشی تحت عنوان »صنعت فرهنگی و کابوس 
فارنهایت 451« ضمن  اشاره به نظریه »هایدگر« مبنی اینکه تکنولوژی عرصه 
را به حافظه تنگ کرده، اعتراف کرد: اینک معضل بسیار فراتر از زمان هایدگر 

است و ادامه داد:
 »...اگــر امروز تلفن های همراه مان گم شــود، تقریباً دسترســی مان به 
دوســتان و آشنایان مان یکسره قطع می شــود. صنعت اتومبیل سازی دارد به 
نقطه ای می رســد که جای چندانی برای فراگیریِ رانندگی برای انسان باقی 
نمی ماند. حتّی جی پی اس چنان رایج شــده اســت که چیزی نمانده آدمی  
حسّ جهت یابی اش را به کلیّ از دســت بدهد. همه  اینها چنان به سرعت وارد 
زندگی مان شــده و می شوند که ما به ناچار بخش بزرگی از حافظه خود را به 

آنها واگذار کرده ایم...«
نویسنده گزارش ضمن ابراز وحشت و هراس از رسیدن بشر امروز به وضعیتی 
که در رمان »فارنهایت 451« اثر »ری برادبری« برایش تصویر شده بود، جامعه 
امروز را هم مانند فضای رمان مذکور از نظر تکنولوژیک واجد پیشرفت های خارق 

العاده  ولی به سرعت در شُرُفِ از دست دادن حافظه اش می داند.
در ادامه گزارش یاد شده آمده است:

»... فضاهای مجازی نظیرِ فیس بوک، توییتر، واتس آپ، تلگرام و… سطح 
نگارش و البته خوانش را به چنان درجه  نازلی کشــانده است که اعضای فعّالِ 
این فضاهای مجازی، نه تنها »تحمّل« خواندنِ ســطری کتاب از هر دست را 
ندارند که حتّی خواندنِ مقاله  متوسّطی در روزنامه برای شان ثقیل می نماید...«
شــاید ما نتوانیم  هایدگر را در حالی که دارد در توییتر پیامی  می فرستد، 
تصوّر کنیم. از سوی دیگر ما به نقطه ای رسیده ایم که دیگر بازگشت از آن، جز 
به زورِ نیزه و تهدید ممکن نیست. نسل جدیدی از بشر در حال رشد است که 

ارتباط فرهنگی اش با گذشته شدیداً متزلزل شده است.
گزارش یاد شده در پایان می گوید:

»... غمِ پایانِ دوره  کتاب را خوردن جدا، اما این مصیبت خوانی مســلّماً 
راه بــه جایی نمی برد. دوران کنونی، دوران فراموشــی اســت. اگرچه ظاهرا 
برتریِ ناخواســته ای که اینترنت نسبت به رسانه های جمعی نظیر مطبوعات 
و تلویزیون دارد، این است که فردیتِ به فراموشی سپرده شده  در آن رسانه ها 
می تواند اینجا روزنــه ای برای خودنمایی پیدا کند یعنــی هر دریافت کننده 
اینترنت خود یک فرستنده  پتانسیل است. اما صنعت ضد حافظه در برابر این 
تهدید انســانیت نیز بیکار ننشسته است و آخرین نقاط قوت بشر را در همین 
جا نابود می کند: وجود فضاهای مجازی  نظیر فیس بوک یا توییتر برای همین 
است که فرســتنده های بالقوه نفََس شان را آنجا هدر دهند. این فضاها عمدتاًً 

»سیاه چاله ها«ی فضای ارتباطات معاصرند...«

اخبار ادبی و هنری

رهبرمعظم انقلاب:
 وقتی دشمن معاند بیداری در مقابل ماست، ما باید لحظه به 

لحظه بیداری خود را حفظ کنیم.

هدیه به خوانندگان پای درس علی)ع(

کسب آرامش با پیروی از حق و پرهیز از باطل 
امــام علی)ع( خطاب به ابــوذر: »ای اباذر!... آرامش خود را تنها در 

)پیروی( حق جستجو کن، و جز باطل چیزی تو را به وحشت نیندازد. اگر 

تو دنیای این مردم را می پذیرفتی،  تو را دوست می داشتند، و اگر سهمی 

از آن برمی گرفتی دست از تو برمی داشتند.«
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ضرورت ها، اقتضائات 
و بایسته های ازدواج

   1-  قرآن کریم در آغاز آیه 32 ســوره نور فرموده اســت »وَ أنکِحُوا الأیامی؛ افراد مجرد 
را بــه عقد ازدواج درآورید« واژه أیامی جمع أیمِّ ]بر وزن قَیّم[ به معنای مرد یا زنی اســت که 
همســر ندارد خواه دختر و پســر مجرد باشد یا کسی که همســر خود را از دست داده و تنها 

زندگی می کند.
   خداونــد در این آیه به عنوان یک وظیفه دینی و انســانی از افراد جامعه می خواهد برای 
ازدواج افراد مجرد اقدام نمایند. »أنکِحوا« فرمانی اســت الهی که هر چند در ابتدا مســتحب و 
مطلوب بوده اما در شــرایطی که خوف ارتکاب گناه بر افراد مجرد می رود واجب و مانند دیگر 
دســتورات قرآن، لازم الاجرا می گردد. پس علاوه بر آنکه جوانان خودشــان باید اقدام به ازدواج 
نمایند، بر اطرافیان آنان نیز بایســته اســت که بی تفاوت نبوده و از هر اقدام مادی و معنوی در 
تسهیل ازدواج آنان که از دستشان برمی آید کوتاهی نکنند؛ از وساطت برای رسانیدن دو جوان 
بــه یکدیگر تا بر عهده گرفتن هزینه ازدواج و فراهم آوردن جهیزیه و مانند آن. امام صادق)ع( 
در این باره فرموده اند: »هر کس فرد مجردی را همسر دهد خداوند در روز رستاخیز به او نگاه 

رحمت خواهد کرد.«
 ازدواج شــرط کمال اســت و پختگی و رســایی عقل و خرد آدمی   در گرو همسر گزیدن 
می باشد. انسانی که برای ازدواج پا پیش نهاده، گویی می کوشد نقص وجودی خویش را  بدین 
وســیله مرتفع نماید. مجرد ماندن در فرهنگ دینی بسیار مذمت شده تا آنجا که رسول مکرم 
اســلام فرموده اند: »أکثَرُ أهلِ النارِ العُزّابُ؛ بیشــترینِ اهل دوزخ، افراد مجرد و بدون همســر 
هستند.« کسانی که در دنیا همسری برنگزیده و از ارتکاب شهوات حرام ابایی ندارند، هم در این 
دنیا در دوزخی از تشویش و اضطراب به سر می برند و هم در آخرت دچار قهر الهی می گردند. 

خداوند انسان را چون موجودات زنده دیگر زوج آفریده است و داشتن همسر، امنیت روانی، 
آسایش فکری و آرامش روحی افراد را به دنبال دارد. انسانی که تأهل اختیار نموده از دغدغه های 
درونی شهوات آسوده و در کنار دلارام خویش )چه مرد و چه زن( فارغ البال است. قرآن کریم 
از امنیت روانی ازدواج با تعبیر »لتَِســکُنوُا إلیَها؛ تا در کنار همســرتان آرامش یابید« یاد نموده 
است. همچنین طبق روایات، انسان متأهل با دوری از شهوات حرام، نیمی  از دین خود را حفظ 
می کند. شکافنده علوم اهل بیت و داننده اسرار الهی، امام باقر علیه السلام در حدیثی فرموده اند: 
دوست ندارم که همه دنیا برای من باشد اما شبی را بدون همسر به سربرم. این تشویق شگفت 
برای گزینش همســر از افتخارات و نقاط بسیار درخشان اسلام است که با پرهیز از ارزش های 
دروغین )مانند ازدواج نکردن کشیشان و راهبان(، پیروان خود را دقیقاًً مطابق با فطرت الهی و 

نیازهای واقعی بشر رشد می دهد.
2-  در قسمت پایانی آیه فوق )32 نور( خداوند می فرماید: »إن یکَُونوُا فُقَراءَ یغُنِهِمُ اللهُ مِن 
فَضلهِِ؛ انسان هایی که ازدواج کرده اند اگر تهی دست هستند خداوند با فضل بی کران خود آنان را 
بی نیاز خواهد کرد.« خداوند مهربان در این آیه صریحا به یکی از معجزات آفرینش خود   اشاره 

می فرماید: انسان نیازمند و تهیدست با ازدواج، از فقر و فلاکت رها می شود!
در محاسبات بشری شاید موضوع عکس این باشد و تصور کنیم انسان مجردی که از سیر 
کردن شکم خود ناتوان است، با اضافه کردن بار مسئولیت خویش و بر عهده گرفتن سرپرستی 
شخصی دیگر، آشفته تر و بیچاره تر خواهد شد. اما واقعیت جامعه چیز دیگری را اثبات می کند 
یعنی معمولا کســی را نمی توان یافت که وضعیت معیشــتی او بعد از ازدواج نسبت به دوران 
مجردیِ وی بدتر شــده باشــد. این مســئله جدا از تفضلات الهی که در آیه به آن   اشاره شده 
در چارچوب محاســبات طبیعی هم می گنجد. به این معنا که انسان متأهل به سبب احساس 
مسئولیت خود، انگیزه ای بسیار قوی در یافتن روزی و امر معیشت خویش دارد. اما برای رفع این 
ذهنیت که در امر ازدواج حتما می بایست ثروتی کلان داشت و از درآمدی سرشار برخوردار بود 
وگرنه ضمانتی در موفقیت زندگی مشترک وجود ندارد، خداوند حکیم خود این امر را تضمین 
نموده و وعده بی نیاز کردن انســان های متأهل را داده است. امام صادق علیه السلام فرموده اند: 
»کســی که از ترس فقر ازدواج نکند، به خداوند ســوءظن برده است.« آن امام همام در روایت 
دیگری فرموده اند: مردی خدمت پیامبر اکرم)ص( رســید و از تهی دســتی خود شکایت کرد 
پیامبر به او فرمود: ازدواج کن. آن شخص تا سه مرتبه به حضور حضرت رسید و سخن خود را 
تکــرار نمود و هر بار پیامبر رحمت فرمودند: ازدواج کن. آنگاه امام صادق ادامه دادند: »هُوَ حَقٌّ 

الرزقُ مَع النِساءِ وَ العیال؛ حق همین است رزق و روزی همراه همسر و خانواده است.«
البته این موضوع دقت هایی دارد که محل بررسی آنها اینجا نیست. زیرا چه بسا خانواده های 
فراوانی که از فقر شدید رنج برده و گاه به همین جهت از هم متلاشی شده اند. این مسئله نیاز 
به ریشه یابی عوامل متعدد فردی و اجتماعی دارد که در جای خود بحث شده است. همچنین 
بدیهی است که ضمانت خداوند برای رزق و روزی متأهلان به این معنا نبوده که به شخص بیکار 

یا تنبل و فاقد درآمد، زن داده شود. سنت نظام آفرینش هدایت امور از مجاری طبیعی است.
3-  از جمله بایسته های ازدواج موضوع کفویت و همتا بودن یکدیگر است. هیچ دو انسانی 
همســان نیستند و کسی که به دنبال همسری همسان خود باشد راه به جایی نخواهد برد. اما 
همتایی و شأنیت چیز دیگری اســت. کفویت به معنای نزدیک بودن شئون اعتقادی، طبقاتی، 
روحی و فرهنگی به یکدیگر است. در عصر ما با توسعه شهرها و تغییرات بسیاری که در آداب 
و رسوم انسان ها ایجاد شده، کفویت زن و مرد نیز تعریف و مفهوم وسیع تری یافته است. امروزه 
بخش عمده ای از ازدواج هایی که منجر به طلاق می شوند، به موضوع شناخت  اشتباه دختر و پسر 
از یکدیگر در قبل از ازدواج ربط دارد. کفویت و شأنیت زوجین را باید در همه امور فردی چون 
سن، تحصیلات، علایق و سلایق، دیدگاه ها و خلق و خوی تا شئون خانوادگی و اجتماعی آنان 
در نظر گرفت. کفویت از این جهت اهمیت دارد که زن و مرد در طول زندگی مشترک بتوانند 
از یکدیگر درک متقابلی داشــته باشند. با کفویت تحمل آداب و اخلاق یکدیگر آسان تر، تفاهم 

بیشتر و اختلافات کمتر خواهد بود.
4-  جامعه مذهبی ما که پایبند و وابسته به سنن و آداب خود می باشد، در امر ازدواج نیز 
باورهایی را به عنوان ارزش پذیرفته است. سنت های زیبای اسلامی  ایرانی از مراسم خواستگاری 

تا شیوه عقد و عروسی همگی متکی به فرهنگ غنی ایرانی و آداب استوار دینی هستند.
اما تأثیر دنیای مدرن بر جامعه، باعث کم رنگ شــدن سنن و از دست رفتن دید مثبت به 
مفاهیم سنتی شده است. معمولا در اجتماعات تحصیل کرده، مدرنیته و سنت گرایی دو مقوله 
مخالف یا حتی متضاد تلقی می شــوند و چه بسا سنت گرایی در تعریفی افراطی، مفهوم کهنه 
پرســتی و تحجر را تداعی ســازد. این نگرش که بی ارتباط به غرب شیفتگی نیست، در روش 
ازدواج جوانان نیز تأثیر خود را گذارده اســت و اتفاقا صداوســیما نیز در پاره ای از سریال های 
ایرانی خود به این نوع تفکر دامن می زند. از جمله می توان به آشنا شدن دختر و پسر در بیرون 
از فضای خانواده و خارج از  اشــراف بزرگ ترها   اشاره کرد. دیدار و ملاقات آن دو در مکان هایی 
چون رســتوران، سینما یا آپارتمانی که پسر به تنهایی در اختیار دارد بسیار طبیعی و صمیمی  
جلوه داده می شود. و گاه در سریال های ماه رمضان می بینیم دختر و پسر تصمیم می گیرند در 
رستوران روزه خود را افطار کنند! مسیر این گونه فیلم ها که به اراده کارگردان پیش می رود و نه 
واقعیت های حاکم در جامعه، فضایی امن و دروغین برای بینندگان می سازد که شاید جوانان ما 
با الگو گرفتن از آن بخواهند به همین روش همســر مورد علاقه خود را پیدا کنند و حال آنکه 

این گونه روابط بی مرز یقیناً خطرات فراوانی در پی دارد و به هیچ وجه قابل پذیرش نیست.
دختران و پسران ما اگر هم نخواهند به صد در صد سنت های ازدواج تن در دهند، می بایست 
حتی المقدور با چراغ هدایت پدر و مادر و بزرگ ترها که دلســوز آنان هستند حرکت کرده و از 
راهنمایی و مشورت های عاقلانه شان بهره مند شوند. جوانان بدانند که شتاب زدگی و احساسات 

زودگذر آفتی جدی برای انتخاب همسری است که می بایست یک عمر با وی سر کنند.
هســت کــه  رو  آدم  ابلیــس  بســا  ای 

پــس بــه هــر دســتی نبایــد داد دســت
5- پیوند ازدواج از جنس هیچ یک از روابط اجتماعی ما انســان ها نیســت. در همه روابط 
رشــته منفعت طلبی است که انســان ها را به یکدیگر متصل می کند: کارگر و کارفرما، شرکای 
سرمایه گذار، موجر و مستأجر، خریدار و فروشنده و... هر کدام تحت ضابطه ای در کنار یکدیگر 
قرار می گیرند که در صورت تخطی یکی از دو طرف، قانون می تواند وارد شده و حق مظلوم را از 
ظالم بستاند. اما در روابط زن و شوهر ضابطه ای جز عشق، محبت، ایثار و فداکاری وجود ندارد و 
چنانچه این رابطه مخدوش شود و پیوند انسانی و عاطفی جای خود را به کلاهبرداری و خیانت 
دهد، دخالت قانون کارگشا نیست و اهرم مقررات محاکم قضایی نمی تواند سرمایه های از دست 
رفته زن یا شوهر را به آنها بازگرداند. نگاهی به دادگاه های خانواده این حقیقت را بیشتر روشن 
می کند که قانون در اختلافات زن و شوهر پس از مشاوره و نصیحت، سلاحی جز حبس، جریمه 
و ســتاندن نفقه و مهریه ندارد. مردان و زنان ســرخورده ای که در راهروهای دادگاه در رفت و 
آمدند باید برای جوانان، مدرسه عبرت باشند. جوانان دم بخت پیش از آنکه زور بازوی قانون و 
مهریه و دخالت دیگران را برای خود سرمایه بدانند، از سرمایه عقل و درایتی که خداوند مهربان 

در اختیارشان نهاده درست استفاده کرده و در انتخاب همسر دقت کنند.
و ســخن آخر اینکه خوشبختی واقعی مشــروط به این است که زندگی با یاد خدا و بدون 
معصیت و نافرمانی او آغاز شــود. عروســی های گناه آلود مکان جولان شیاطین است و ملایک 

رحمت در آن جایی ندارند.
سید ابوالحسن موسوی طباطبایی

پیوندهای علوی و فاطمی
بخش پایانی

پیکر پاک شــهید محسن محمدی با 
زنجان،  مردم  از مسئولان،  حضور شماری 
و  همرزمانش تشییع  و  خانواده های شهدا 

در دل خاک آرام گرفت. 
پیکر مطهر این شهید والامقام، ساعت 10 و 
30  صبح دیروز)دوشــنبه 14 مرداد ماه جاری(

از مقابل مســجد جامع )مســجد سید( به مزار 
شــهدای پائین شهر زنجان تشــییع و در میان 
حزن و اندوه مشایعت کنندگان و در جوار شهدا 

به خاک سپرده شد.

ســروان پاسدار محسن محمدی از کارکنان 
تیپ 36 سپاه استان در رزمایش اردویی- صحرایی 
این تیپ عصر شنبه در روز نخست رزمایش، در 
منطقه دادلو واقع در جاده زنجان- میانه، مجروح 
و در نهایت بــر اثر جراحات وارده به درجه رفع 
شهادت نایل آمد.  شهید محمدی که 28 سال 
سن داشت از فعالان هیئت های مذهبی و حوزه 
فرهنگی و همچنین از مدافعان حرم در سوریه 
بود و در سیل گلستان و شادگان خوزستان نیز 

حضور فعال و پرثمر داشت.

آیین تشــییع و خاکسپاری پیکر پاک 
با حضور  دیروز  معماری  شهید حســین 
از مسئولان و مردم شهیدپرور در  جمعی 

اهواز برگزار شد. 
به گزارش ایرنا، پیکر مطهر شــهید حسین 
معماری از شهدای مدافع حرم خوزستان شامگاه 
یکشنبه از طریق فرودگاه بین المللی اهواز وارد این 
شهر شد. شهید حسین معماری چندی پیش، 
در راه دفاع از حرم اهل بیت)ع( در کشور عراق، 
مجروح شــد که پس از مدتی بستری شدن در 

بیمارستان، روز یکشــنبه هفته جاری به دلیل 
شدت جراحات وارده به درجه شهادت نایل آمد 

و به جمع همرزمان شهیدش پیوست.
پیکر این شــهید والامقام روز دوشــنبه از 
حســینیه عاشقان ثارا... اهواز تا چهارراه سلمان 
فارســی بر دستان مردم شهیدپرور تشییع و در 

گلزار شهدای اهواز به خاک سپرده شد.
در ایــن آیین جمعی از فرماندهان ســپاه 
خوزستان و چند عضو مجلس خبرگان رهبری 

و تنی چند از مسئولان محلی حضور داشتند.

تشییع شهید مدافع حرم در اهواز  پیکر پاسدار شهید زنجانی در دل خاک آرام گرفت

ذی الحجه، ســالروز  یکم  مناســبت  به 
ازدواج حضرت علی علیه الســلام و حضرت 
زهرا ســلام الله علیها، پایگاه اطلاع رســانی 
حضــرت  بیانــات   KHAMENEI .IR
آیت الله العظمی خامنه ای را که در دیدار جمعی 
از زوج های جوان در فروردین ۱۳۹۸ ایراد شده، 

منتشر کرد.
حضرت آیت الله  العظمی خامنه ای در فروردین 98 
در دیــدار جمعی از زوج های جوان بیاناتی را مطرح 
فرمودند که به مناسبت یکم ذی الحجه، سالروز ازدواج 
حضرت علی)ع( و حضرت زهرا)س( در پی می آید:

»بسم الله الرّحمن الرّحیم
یک جمله ای من عرض کنم. اوّلاً نعمت ازدواج 
- چه برای پســر، چه بــرای دختر-  نعمت بزرگی 
اســت که خیلی ها توجّه ندارند. اینکه خدای متعال 
به شــما توفیق بدهد و کمک کند که همسر خوبی 
پیدا کنید، یکی از بزرگ ترین نعمتهای الهی است؛ 
این نعمت را باید شــکر بکنید. شکر این نعمت هم 
به این اســت که آن شکلی را که خدای متعال برای 
خانواده ها، برای زن، برای شوهر تعیین کرده و اخلاق 
خانوادگی ای را که در اسلام مقرّر شده، به طور کامل 
رعایت کنید. و قدر این زندگی را بدانید؛ سعی کنید 
ان شاءالله هر چه بیشتر این زندگی را اسلامی کنید. 

این یک نکته است.
مطلب دوّم؛ این حدیثی که من خواندم از قول 
پیغمبر اکرم که »تنَاکَحوا تنَاسَــلوا تکَثُروا«، خدای 

متعال از مسلمان ها خواسته که زیاد بشوند، افزایش 
پیدا کنند. واقعاًً هم این جور اســت که اگر چنانچه 
عدد ملتّ مسلمان - حالا در یک کشور اسلامی  مثل 
کشور ایران یا در فضای اسلامی مثل امّت اسلامی-  
زیاد باشد، این زمینه و امکان برای رشد و تعالی در 
آنها وجود دارد؛ یعنی وقتی که عدّه زیاد است، افراد 
صالح در آن قهراً زیادترند، توانایی ها قهراً بیشتر است، 
نیروی انســانی قهراً راقی تر است؛ این چون طبیعی 
است اگر چنانچه جمعیّت زیاد باشد. جمعیّت کم، 
مقهور واقع می شود. امروز در دنیا آن کشورهایی که 
جمعیّت های زیادی دارنــد، به برکت آن به خیلی 

امکانات دست یافته اند؛ چین یک نمونه  است، هند 
یک نمونه  است؛ با اینکه مشکلاتی هم دارند امّا در 
عین حال خود این جمعیّت زیاد به عنوان یک ارزش 
اجتماعی، ارزش سیاسی، یک ارزش بین المللی برای 
آنها توانسته موفّقیّت هایی را به وجود بیاورد. بنابراین 
نسل باید افزایش پیدا کند؛ اینکه من تکرار می کنم، 

تأکید می کنم، به خاطر این است.
و البته امروز در کشور ما مردم گوش می کنند، 
حرفی ندارند؛ آن کسانی که این حرف به آنها می رسد، 
حرفی ندارند و گوش می کنند منتها مسئولینی که 
بایستی عملاًً دنبال کنند و زمینه ها را فراهم کنند، آن 

کار لازم را انجام نمی دهند. البته مسئولین ]رده[ بالا 
می گویند قبول داریم امّا مسئولین میانی درست عمل 
نمی کنند؛ به هر حال افزایش فرزند باید به صورت یک 
فرهنگ دربیاید. شما ببینید، در بعضی از کشورهای 
غربــی ـ مثلًا در آمریکا ـ خانــواده ای پانزده تا بچّه 
دارند، بیست تا بچّه دارند و از این قبیل، تشویق ]هم[ 
می شوند و هیچ کس مذمّتشان نمی کند. امّا نوبت به 
کشور ما که می رسد، این طرف قضیّه تشویق می شود، 
]یعنــی[ کم فرزندی و مانند اینها. بنابراین، این هم 

یک نکته است که ان شاءالله باید مورد توجّه باشد.
نکته  آخر این اســت که زن و شوهر در صراط 
حق و راه حق به همدیگر کمک کنید. زن می تواند 
کمک کند به شــوهرش برای اینکه در صراط حق 
پایدار باشد، ثابت قدم باشد و پیش برود؛ مرد می تواند 
همین کمک را به زن بکند. مثل دو شریک، مثل دو 
هم سنگر با هم زندگی کنید. عملًاً، هم در شریعت، 
هــم در واقعیّت خارجی، زن و شــوهر نزدیک ترین 
افراد به هم هستند؛ هر چه می توانید صمیمیّت را، 
صفا را، محبّت را بین خودتان افزایش بدهید. محبّت 
مایه  اصلیِ زندگیِ شــیرین خانوادگی است؛ سعی 
کنید محبّت را روز به روز افزایش بدهید که به دست 
 خود انسان هم هســت و انسان می تواند این کار را 

بکند.
ان شــاءالله که خداوند بر شــما مبارک کند به 
برکــت این بقعه  مبارک امام رضا و این ایاّم متبرّک 

و مبارک.«

رهبر انقلاب در دیدار زوج های جوان:

افزایش فرزند باید به فرهنگ تبدیل شود

مسئول سازمان تحقیقات و جهاد خودکفایی 
نیروی زمینی سپاه از تست اولین پهپاد عمود 
پرواز نیروی زمینی سپاه در مهرماه خبر داد و 
گفت: در حوزه کشف و آشکارسازی به محصولی 
دست یافته ایم که در دنیا فقط آمریکایی ها روی 
آن کار کرده اند و هنوز هم به محصول نرسیده اند 
اما ما به محصول رسیدیم و قرار شد تا به عنوان 
مبنا در نیروهای مسلح مورد استفاده قرار گیرد.
سردار علی کوهستانی، مسئول سازمان تحقیقات 
و جهاد خودکفایی نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به اینکه اکنون 
محصول تحقیقاتی داریم که در جریان ســیل توسط 
بالگردهای ما مورد اســتفاده قــرار گرفت، افزود: این 
محصول پمپ سوخت رسان بالگرد است که تاکنون در 
کشور وجود نداشته است. کار این پمپ این است که 
زمانی که شما به فرودگاه یا دستگاه های سوخت رسان 
دسترسی ندارید و می خواهید از یک مخزن همراه مانند 

بشکه که سیستم انتقال ندارد به بالگرد سوخت رسانی 
کنید، از آن استفاده می کنید.

وی ادامه داد: الحمدلله کاری که ما انجام دادیم، به 
زعم خود نیروهای هوانیروز بهتر از نمونه خارجی است 
زیــرا نمونه خارجی فقط با برق بالگرد کار می کند اما 
پمپی که ما ساختیم، هم با برق بالگرد هم با باتری و 
هم با برق شهری کار می کند. اگر برق نباشد به صورت 
دستی هم می تواند کار کند. قیمت نمونه ای که ما تولید 

کردیم، نصف نمونه خارجی آن است.
سردار کوهســتانی با بیان اینکه ما الان در حال 
تقویت و اســتفاده از هسته های رشد بسیج هستیم، 
خاطرنشان کرد: این هسته های کوچک بعد از مدتی 
که کارهای کوچک را انجام دادند و به بلوغ رســیدند، 
کم کم به یک شــرکت دانش بنیان تبدیل می شوند و 

آماده اجرای پروژه های بزرگ می شوند.
مســئول ســازمان تحقیقات و جهاد خودکفایی 
نیروی زمینی سپاه گفت: زمانی که شما به یک محصول 

جدید می رسید، برای تولید انبوه نیاز به زیرساخت های 
جدید صنعتی دارید و زیرساخت های جدید باید تغییر 
پیدا کنند. مثلا ما در حوزه کشــف و آشکارسازی به 
محصولی دست یافته ایم که در دنیا فقط آمریکایی ها 
روی آن کار کرده اند و هنوز هم به محصول نرسیده اند 
اما ما به محصول رسیدیم و قرار شد تا به عنوان مبنا 

در نیروهای مسلح مورد استفاده قرار گیرد.
وی همچنیــن اظهار داشــت: ســاخت مهمات 
ترموباریــک برای آر پی جــی کار همین جهاد خود 
کفایی نیروی زمینی بود اما اخیرا به دســتاوردی در 
حوزه ضد استحکامات رسیده ایم که در لبه تکنولوژی 
دنیا قرار دارد. نمونه خارجی آن تک مرحله ای بود اما 
این نمونه دو مرحله ای است و قدرت نفوذ بیشتری دارد 
و حتی برخلاف نمونه خارجی قابل شــلیک از فضای 
بسته است. در جریان آزمایشی که در یک کانکس 6 
متری انجام دادیم، حتی شیشه های کانکس هم بر اثر 

شلیک نشکست.

ســردار کوهســتانی با اشــاره به اینکه در حوزه 
تحقیقات به موضوع پهپــادی ورود کرده ایم و پروژه 
تعریف شده و در مرحله امکان سنجی است، خاطرنشان 
کرد: از زمــان ورود من به جهاد خودکفایی هم یکی 
از خواسته های سردار پاکپور انجام تحقیقات در حوزه 
پهپادی بود. ایشــان به ما ماموریت داد تا وارد حوزه 
ســاخت پهپاد بشویم و ان شــاءالله اولین محصول ما 
هم در مهرماه تست  های خود را پشت سر می گذارد. 
برای ساخت این پهپاد دو فاز عمود پرواز و پرواز افقی 

تعریف کرده ایم.
مســئول ســازمان تحقیقات و جهاد خودکفایی 
نیروی زمینی سپاه در پاسخ به این سؤال که چقدر به 
سیستم های حفاظتی پیشرفته مانند تروفی برای تانک 
اهمیت داده می شود؟ گفت: ما الان به این سیستم ها 
دســت پیدا کرده ایم و در مرحله تحقیقات هم نتایج 
خوبی داشتیم. تست تحقیقاتی آن انجام شده و پاسخ 

خوبی گرفته شده است.

و سیاست  ملی  امنیت  کمیســیون  رئیس 
خارجــی مجلس با بیان اینکه حذف مقاومت از 
منطقه غیرممکن اســت، تأکید کرد که از تمام 
ظرفیت هــای موجود برای کمــک به نیروهای 

مقاومت استفاده خواهد شد.
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی  در دیدار نصرالشِمّری، سخنگوی 
مقاومت اســلامی  نجَُباء با  اشــاره به حماسه آفرینی 
الحشد الشعبی در عراق، اظهار داشت: مقاومت عراق در 
مقابله با داعش حماسه ماندگاری خلق کرد. این نیروها 
در قالب الحشد الشعبی تنها با یک گروه تکفیری به نام 

داعش نجنگیدند، بلکه با همه نظام سلطه جنگیدند.
حجت الاســلام مجتبی ذوالنور با تأکید بر اینکه 
داعش مولود شیطانیِ مثلث شوم آمریکایی  ـ انگلیسی 
ـ سعودی است، یادآور شد: هرجا که داعش محاصره 
می شــد، آمریکایی ها مواضع نیروهای عراقی را هدف 
قرار می دادند. به گزارش رسا، وی گفت: اقدامات اخیر 
کشورمان که مایه قوت قلب نیروهای مقاومت شده، تنها 
بخشی از قدرت ایران است. پهپاد آمریکایی نوک قله 
تکنولوژی دنیا بود و ایران با کف پدافند خود آن را هدف 
قرار داد. سامانه پدافندی سوم خرداد را نیروی هوافضای 
سپاه ساخت؛ نیرویی که واحد عملیاتی است، نه واحد 

تحقیقاتی. تولیــدات وزارت دفاع و صنایع خودکفایی 
سپاه و ارتش پیشرفته تر از این هاست.

رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلــس تأکید کرد: ایران به ســطحی از بازدارندگی 
رسیده است که مقام معظم رهبری فرمودند دوران »بزن 
در رو« به پایان رسیده است. البته مهم تر از بازدارندگی 
نظامی، بازدارندگی نرم و معنوی است و انسجام و نفوذ 
معنوی شیعه و انقلاب در میان ملت های منطقه، قدرت 
نرم کشور است. دشــمنان هم از قدرت نظامی  و هم 
از قدرت نرم ایران می ترســند. حجت الاسلام ذوالنور 
خاطرنشــان کرد: حذف مقاومت از منطقه غیرممکن 

اســت و همه باید تحت بیرق مرجعیت و رهبر معظم 
انقلاب حرکت کنیم. مقام معظم رهبری احترام ویژه ای 
برای آیت الله سیستانی قائل هستند و تاکنون هیچ گونه 
خللی در این همفکری و انسجام به وجود نیامده است.
وی در این دیدار خطاب به نصر الشِــمّری تصریح 
کرد: مراقب باشــید! دشــمن درصدد است گروه های 
شــیعی را به جان هم بیندازد و همچنین اهل ســنت 
را علیه شــیعه تحریک کند. ایمــان و بصیرت را در 
نیروهای مقاومت تقویت کنید. ما هم در ایران از تمام 
ظرفیت های مجلس شورای اســلامی  برای کمک به 

نیروهای مقاومت استفاده می کنیم.«

رئیس کمیسیون امنیت ملی:

از تمام ظرفیت های مجلس برای كمک به جبهه مقاومت استفاده می كنیم

هفتمین نمایشگاه ایران نوشت با حضور 
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی، مدیرعامل 
نوجوانان  و  کودکان  فکری  پرورش  کانون 
و تعدادی از مســئولین کشوری آغاز به 

کار کرد.
بــه گزارش ایران نوشــت، رئیس ســازمان 
تبلیغات اســلامی در این مراســم با بیان اینکه 
ما به دنبال الگوی اســلامی ایرانی خودمان در 
این حوزه می گردیم، اظهار داشــت: در موضوع 
صنایع فرهنگی باید الگوی خودمان را در جهان 

عرضه کنیم.
حجت الاســلام محمد قمی افزود: در همه 
جای دنیا نوشت افزار مهم است اما در فرهنگ ما 
فعالیت های مدرسه و آموزش و پرورش محترم 

است و آنچه که به فعالیت کودکان برگردد موضوع 
تقدســی دارد و باید در ایــن حوزه فعالیت این 

سازمان ها در برنامه کاری قرار گیرد.
وی با اشــاره به بحث اقتصادی در این حوزه 
تاکید کرد: مــادران اهمیت زیــادی در خرید 
نوشــت افزار ایرانی قائل هستند که باید به این 
نقش توجه شــود و حتمــا در این چرخه تاثیر 

چشمگیری خواهد داشت.
لازم به ذکر است، این نمایشگاه که با هدف 
حمایت از نوشــت افزار ایرانی برگزار می شود تا 
25 مرداد هر روز از ســاعت 10 تا 22 در مرکز 
آفرینش های فرهنگی هنری کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان واقع در خیابان حجاب تهران 

پذیرای علاقه مندان است.

با حضور رئیس سازمان تبلیغات اسلامی

هفتمین نمایشگاه لوازم التحریر »ایران نوشت« آغاز به كار كرد

سردار کوهستانی خبر داد

تست اولین پهپاد عمود پرواز نیروی زمینی سپاه در مهرماه

فرمانده نیروی دریایی ارتش گفت: امسال ناوشکن »دماوند« به ناوگان 
شمال و ناوشکن »دنا«، به ناوگان جنوب کشور می پیوندد. 

بــه گــزارش ایرنــا، فرمانده نیــروی دریایــی ارتش ایــن تجهیــزات را از 
جمله دســتاوردهای جدید این نیرو عنوان کرد.  دریادار حسین خانزادی فرمانده 
نیروی دریایی ارتش در خصوص توانمندی های نیروی دریایی ارتش در ســاخت 
تجهیزات پیشرفته نظامی و پرورش نیروهای جوان مستعد و با دانش گفت: با توجه 
به تحریم های مختلف و لزوم خودکفایی و اســتقلال نیروهای مسلح، خودکفایی 
در ســاخت تجهیزات نظامی برای ما حائز اهمیت اســت. فرمانده نیروی دریایی 
ارتش افزود:  متخصصان نیروی دریایی ارتش توانستند در کمتر از 18 ماه ناوشکن 
دماوند را آماده کنند و  تمام اشکالات در نمونه های قبلی ناوشکن ها برطرف شده 
و ناوشــکن دماوند دارای سامانه های راداری بسیار جدید است که دست یافتن به 

اهداف دوردست را محقق می سازد.
دریادار حسین خانزادی با اشاره به تجهیز سایر ادوات نظامی در ناوگان جنوب به 
سامانه های پیشرفته و نوین گفت: این فرایند در سایر شناورها در ناوگان جنوب ادامه 

دارد. امسال الحاق ناوشکن دنا و یک فروند ناو موشک انداز را هم خواهیم داشت.

دو ناوشکن 
به ناوگان نیروی دریایی ارتش می پیوندد


